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• Det er i all hovedsak plan- og 
bygningsloven som setter rammen for 
arealbruken i Norge.

• Plan- og bygningsloven er derfor det 
viktigste verktøyet vi har for å ivareta 
klima- og naturhensyn.

• Det er kommunene som står i 
førstelinjen til å sikre at våre 
miljøpolitiske mål og forpliktelser 
etterleves.

Naturmangfaldveka 2024

Juristen.no – 21.12.2021

https://juristen.no/nyheter/2021/12/%E2%80%93-plan-og-bygningsloven-er-kanskje-ikke-den-viktigste-milj%C3%B8loven-men-den-viktigste


Naturmangfaldveka 2024



Naturmangfaldveka 2024

• Er det kommunale selvstyret en trussel mot naturen?
• Ikke nødvendigvis. Det kommunale selvstyret kan være nøkkelen til en rask 

omstilling.

• Mens endringer på nasjonalt nivå tar tid, kan kommunene endre kurs i dag.

• Kommunene har et meget vidt handlingsrom til å treffe beslutninger som 
alene, og i sum, ivaretar naturen.

• Forutsetninger for at kommunene skal ivareta naturen i tråd med 
nasjonale mål og internasjonale forpliktelser:
• At kommunene har kunnskap om virkemidlene i loven.

• At kommunene er villige til å bruke virkemidlene.

• At det finnes velfungerende kontrollmekanismer.



Naturmangfaldveka 2025

NRK 04.01.2025 NRK 11.01.2025

https://www.nrk.no/dokumentar/xl/nrk-avslorer-hvordan-norges-100-storste-naturinngrep-ble-til_-naturen-vi-ofret-med-oynene-lukket-1.17168283
https://www.nrk.no/dokumentar/xl/nrk-sendte-biologer-ut-i-hyttefelt_-fant-flere-trua-arter-og-verdifull-natur-1.17136521


Vet politikerne hva de beslutter?

• Sikrer dagens lovverk at 
kommunene gis 
tilstrekkelig kunnskap 
om konsekvensene ved å 
tillate ny utbygging?

• Vi mener prosessen i 
Viken park i Fredrikstad 
kommune illustrerer 
hvordan systemet svikter.

NRK – 14.10.2024

https://www.nrk.no/ostfold/jurister-mener-det-kan-ha-blitt-begatt-saksbehandlingsfeil-i-prosessen-med-viken-park-1.17036552


Viken park – regional plan

• I 2018 vedtok Østfold 
fylkeskommune regional plan, 
hvor området ble avsatt til 
næringspark. 

• Det blir ikke gjennomført 
konsekvensutredning, selv om 
loven er klar på at dette er 
påkrevet. 

• Det blir heller ikke foretatt en 
kartlegging av naturverdiene i 
området.

NRK – 14.10.2024

https://www.nrk.no/ostfold/jurister-mener-det-kan-ha-blitt-begatt-saksbehandlingsfeil-i-prosessen-med-viken-park-1.17036552


Viken park – kommuneplanens arealdel

• I 2020 og 2023 ble området avsatt til 
næringspark i kommuneplanens arealdel. 

• Konsekvensutredningen var på 1 side.

• Omtalen av naturmangfold: «Ingen 
registeringer» - derav grønn farge.

• Ingen merknader eller innsigelser fra 
andre myndigheter.



Viken park – reguleringsplan

• Høsten 2024 behandles reguleringsplanen i Fredrikstad 
kommune.

• Konsekvensutredningen viser verdifull natur og store negative 
virkninger. 

• Konsekvensutredningen viser også mange positive virkninger i 
form av arbeidsplasser, skatteinntekter m.m.

• Planen blir møtt med massive protester, og gis stor 
medieomtale.

• Kommunen svarer at nå har man kommet for langt – og at det 
ikke er mulig å snu. 

• Det vises til at utbygger har fått flere tillatelser allerede, ved at 
området er avsatt til næringspark i fylkesplanen og i 
kommuneplanens arealdel. 

• Det argumenteres med arbeidsplasser, skatteinntekter og 
forutsigbarhet. 

• Det vises til at ingen berørte myndigheter hadde innsigelser.

• Planen vedtas desember 2024.

• Mindretallet krever lovlighetskontroll.

Brev fra utbyggers advokat:

Om man likevel skulle mene at Vedtakene er 
ugyldige, kan vi ikke se at forvaltningen har 
adgang til å omgjøre Vedtakene. Hensynet 
til tiden som har gått, Viken Parks og 
allmennhetens innrettelse, fraværet av 
bebreidelse fra Viken Parks side og 
mangelen på alvorlige saksbehandlingsfeil - 
som alle er sentrale momenter i denne 
vurderingen – tilsier med klar tyngde at 
Vedtakene ikke kan omgjøres. 



Systemsvikten

• Er Viken park unik?

• Vi har sett på utredningsgrunnlaget for de 100 
største utbyggingstiltakene i perioden 2017-
2022, som er gjennomført etter kommunale 
planvedtak.

• Vi finner feil og mangler i alle sakene…

• Det er kommuneplanens areadel som avgjør om 
et område skal bebygges eller ikke. 
Beslutningene tas uten kartlegging av natur…

• Det er svært lite omtale av naturmangfoldet i 
samtlige saker. Betyr dette at utbygger har valgt 
ut områder som har lite eller ingen 
naturverdier?

NRK 04.01.2025

https://www.nrk.no/dokumentar/xl/nrk-avslorer-hvordan-norges-100-storste-naturinngrep-ble-til_-naturen-vi-ofret-med-oynene-lukket-1.17168283


Finnes det naturverdier i disse områdene?

• Som en test, sendte NRK ut åtte biologer i 
et område regulert til hytteutbygging.

• I plangrunnlaget var det vist til få 
registreringer av natur, og moderate 
konsekvenser.

• På noen timer finner biologene 271 arter, 
herunder 15 arter på Rødlista. Dette var kun 
i en liten del av planområdet.

• Undersøkelsen var verken tidkrevende eller 
kostbar.

• Så hvorfor sørger ikke kommunene for at 
slik kartlegging blir gjort?

NRK 11.01.2025

https://www.nrk.no/dokumentar/xl/nrk-sendte-biologer-ut-i-hyttefelt_-fant-flere-trua-arter-og-verdifull-natur-1.17136521


Naturbyråkrati?

• Forstår ikke kommunene loven? 

• Vil ikke/klarer ikke kommunene å 
følge loven? 

• Oppfattes lovens krav til 
utredninger som «naturbyråkrati»?

Kommunal rapport – 09.01.2025

https://www.kommunal-rapport.no/meninger/vi-trenger-fornuftig-arealforvaltning-ikke-mer-naturbyrakrati/799029


En oppfordring fra en ordfører…

• «Vi må tørre å tenke på kommunens 
beste, og en del ganger la lover være 
lover.

• Vi må også tørre å gjøre det beste for 
alle, derfor må vi skyve regelverket for å 
lykkes. Jeg oppfordrer nærliggende 
kommuner til å gjøre det samme. For hvis 
du bor i en Østfold-kommune så er det 
fokuset på å lykkes som er det viktige for 
kommunen!

• Jeg skal gjøre mitt for at Råde skyver 
lovverket i riktig retning, og at vi ikke blir 
bare en kommune som aksepterer alt, og 
løper etter lovene som er vedtatt.»

Fredrikstad blad – 06.01.2025

https://www.f-b.no/rade-ordforer-vi-ma-torre-a-skyve-regelverket/o/5-59-3487141


• Vi må få langt større bevissthet omkring skillet 
mellom faglige, juridiske og politiske 
vurderinger.

• Kommunene må rydde opp i ansvar- og 
rolleforståelse mellom ansatte og folkevalgte.

• Fylkeskommunene må ta ansvar som 
veiledende ressurs for kommunene.

• Statsforvaltere må ta ansvar som 
kontrollerende organ. Mandatet følger av 
loven. Rundskriv og tildelingsbrev kan ikke 
innskrenke statsforvalters plikt til å påse at 
loven følges.

Hva skal til for å snu utviklingen?

Politikk

Faktum

Juss



Har du lyst til å diskutere videre?

www.holthogwinge.no

https://www.holthogwinge.no/kurs-kategori/etterutdanningskurs/
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